
نشست رســانه ای چهل و یکمین جشــنواره بین المللی فیلم 
کوتاه تهران با حضور مهدی آذرپنــدار دبیر، جمعی از مدیران این 
رویداد و اصحاب رسانه صبح یکشنبه 22 مهرماه در سالن شماره 
12 پردیس سینمایی ملت برگزار شد. مهدی آذرپندار مدیرعامل 
انجمن سینمای جوانان ایران و دبیر این رویداد در این نشست گفت: 
یادی می کنم از سید شهدای مقاومت شهیدحسن نصرالله و شهید 
نیل فروشان و شهدای مقاومت و امیدوارم در فضای جشنواره هم 

بتوانیم یادی از این شهدا داشته باشیم.
وی افزود: فرایند آغاز جشــنواره فیلم کوتاه تهران از آذر سال 
گذشته با انتشار فراخوان شــصت و هشتمین جشنواره منطقه ای 
ساوالان در مشکین شهر شــروع شــد بعد از یک دوره فترت در 
جشنواره های منطقه ای اصرار داشتیم قبل از جشنواره فیلم کوتاه 
تهران جشــنواره های منطقه ای را برگزار کنیم که 31 استان را در 
برمی گرفت تا به فیلم های استانی یک مســیر میان بر بدهیم این 
اولین قدم در بهمن ماه سال گذشته در مشکین شهر برداشته شد. 
زیر برف شدید جشنواره برگزار شد و حتی فرود هواپیمای ما در آن 
دوره خبری شد. زیر این برف شدید به مدد همکاران خوبمان این 
جشنواره برگزار شد و دو جشــنواره منطقه ای دیگر که قرار بود در 
خرداد و تیر برگزار شود به دلیل شهادت رییس جمهور به تعویق افتاد 
و در شهریور برگزار شد اما خوشبختانه به دلیل تغییر دولت ها خللی 
در آنها ایراد نشــد و امروز 14 فیلم از جشنواره فیلم کوتاه تهران از 
جشنواره های منطقه ای راه پیدا کرد. وی خاطر نشان کرد: جشنواره 
فیلم کوتاه تهران عملا آذر ماه سال گذشته با انتشار فراخوان آغاز 
شد. خوشحالیم از جشنواره سال 1400 که مورد تایید اسکار قرار 

گرفت، جشنواره را در تاریخی ثابت برگزار می کنیم.
مدیر عامل انجمن سینمای جوانان ایران با اشاره به دستاوردهای 
جشنواره فیلم کوتاه تهران در سال های اخیر بیان کرد: اگر مروری 
داشته باشید جشنواره چهار سال پیاپی اســت که از 27 مهر تا 2 
آبان برگزار می شــود چون فکر می کنیم ثبات تاریخ از ضروریات 
یک جشنواره بین المللی است. در فراخوان جشنواره آنچه که خیلی 

مد نظرمان بود شــعار جشــنواره بود. می دانید که در دو سه دوره 
گذشته ما بحث تنوع ژانرها و بومی گرایی را داشتیم و امسال هم در 
تداوم همان سیاست، شعار جشنواره »جشنواره فیلم کوتاه تهران؛ 
پذیرای جهان خیال انگیز تو« شــد این از یک روند آسیب شناسی 
جشنواره می آید. آنچه در آن ضعف داریم سینمای مبتنی بر تخیل 
است و فکر می کردیم اگر بر این بعد از سینما تاکید کنیم، صدای 
ما به ســینماگران می رسد و امیدوارم ســینمای خیال انگیزتری 
داشته باشیم. دبیر جشنواره چهل و یکم عنوان کرد: همچنان در 
برخی ژانرها نظیــر ژانر علمی تخیلی مشــکل داریم. همچنان در 
فضاهای خیال انگیز مشــکل داریم و ذائقه مخاطبان به نوع ایرانی 
آن عادت ندارد . امروز در بخش فیلم داستانی 2۶ فیلم واجد عنصر 
خیال انگیزی است. نکته دوم این بود که وقتی بحث از خیال انگیزی 
می شــود، بعد تکنولوژی آن اهمیت پیدا می یابد. به عنوان اولین 
جشنواره ســینمایی ایرانی برای اولین بار بخش هوش مصنوعی 
را به جشنواره اضافه کردیم و اســتقبال خوبی شد. برای اولین بار 
در این رویداد می توانید فیلم های ساخته شده با هوش مصنوعی و 
وی آر را ببینید که عینک های مخصوص خود را دارند. خوشحالیم 
که تعدادی از آنها فیلم های ایرانی هستند. تعداد 344 فیلم در این 
بخش از کشورهای مختلف دنیا دریافت کردیم اما فیلم های ایرانی 

هم حضور دارند. از 11 فیلم پذیرفته شده 3 فیلم ایرانی است.
وی ادامه داد: در بخش وی آر هم از ۸ فیلم پذیرفته شــده یک 
فیلم، ایرانی اســت. نکته دیگر بخش عکس بود. در ادوار گذشته 
جشنواره فیلم کوتاه تهران بخش عکس بسیار جدی بود. این کنار 
هم برگزار شدن بخش فیلم و عکس به بخش عکس لطمه می زد. 
انجمن وظایفی در حوزه عکس داشت که در دهه 90 به آن چندان 
نمی پرداخت. به همین دلیل ما خواستیم به آن توجه کنیم. امسال 
برای اولین بار این بخش به شــکل جداگانه در قالب یک جشنواره 
برگزار می شود و دبیر جداگانه دارد. این باعث شد در این بخش تعداد 
عکس های دریافتی رشد زیادی داشــته باشد. سال گذشته ۸00 
عکس به دبیرخانه رسیده بود و امسال تعداد عکس های دریافتی 

۶722 عکس شد و شــش برابر دوره قبلی عکس دریافت کردیم. 
برای مقایسه این وضعیت بهتر است آن را با بخش عکس جشنواره 

هنر های تجسمی مقایسه کنید.
آذرپندار درباره یک تغییر در جشنواره توضیح داد: نکته مهم دیگر 
این است که چیزی حدود پنج دوره است که بخش مستند جشنواره 
به دلیل نمایش اول جشنواره سینماحقیقت، از کیفیت افتاده بود و 
اگر فیلمی به جشنواره فیلم کوتاه تهران می آمد دیگر نمی توانست به 
جشنواره سینماحقیقت برود که در تعاملی که با آقای حمیدی مقدم 
صورت گرفت، این موضوع برطرف شد.  وی درباره بخش بین الملل 
نیز گفت: درباره این بخش هم باید بگویم که اتفاق ویژه ای را به خود 
دید. از 1۵0 کشور دنیا بالغ بر 13 هزار اثر به ما رسید. نمی خواهیم 
کمیت گرا باشیم اما جشــنواره های معتبر دنیا را جستجو کنید و 
ببینید چه تعداد فیلم دریافت می کنند. ما در دوره گذشته 7200 
فیلم داشتیم و رکورد شکستیم اما امســال دو برابر آن اثر دریافت 
کردیم. همکاران ما در بخش بین الملل ســعی کردند پلتفرم های 
بومی کشورهای مختلف را پیدا کنند مثلا متوجه شدیم چینی ها به 
دلیل ضعف در زبان انگلیسی از پلت فرم خود استفاده می کنند. این 
موضوع را پیدا کردیم و امسال سینماگران چین در حدود 2000 
فیلم به ما رساندند. در اسپانیا هم وضعیت به همین شکل بود، هند 
10۵۸ فیلم، اســپانیا 1014 فیلم و... برای ما فیلم فرستادند. دبیر 
جشنواره بیان کرد: نکته دیگر این است که ثبت نام جشنواره فیلم 
کوتاه تهران در برخی از بخش ها هزینه دارد. وقتی ثبت نام رایگان 
نباشد، این به سود پلتفرم هاست. مثلًا یکی از پلتفرم های معروف 
جهان در صدر آثار خود، آثار مربوط به جشنواره فیلم کوتاه تهران 
را داشت اما همچنان به دلیل تحریم ها، ارزان ترین  جشنواره مورد 
تایید اسکار هستیم. امسال مدعی هستیم جشنواره جشنواره ها را 
برگزار می کنیم. فارغ از اینکه ممکن است برخی فیلم ها پدیده شوند 
تعدادی از فیلم های کلرمون، ساندنس و... را به نمایش می گذاریم. 
امسال تعداد فیلم های بخش بین الملل را افزایش دادیم و در حدود 

100 فیلم در این بخش داریم که ۸ فیلم متعلق به ایران است.
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مهدی آذرپندار در نشست رسانه ای جشنواره فیلم کوتاه عنوان کرد:

در سینمای مبتنی بر تخیل ضعف داریم 


